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مدتی است که آلودگی هوا به خبر پرتکرار این 
روزهای البرز تبدیل شده است، موضوعی که در 
این گزارش به دلایل و سنگ های در مسیر آن 
پرداخته ایم.به گزارش باشگاه خبرنگاران جوان، 
تالاب صالحیه، یک تالاب فصلی در شهرستان 
نظرآباد اســتان البرز است که بخشی از آن نیز 
در همســایه ما، قزوین قــرار دارد.همین چند 
وقــت پیش جانوران مختلف و ۱۲۰ نوع پرنده 
از جمله درنای خاکســتری، غاز خاکســتری، 
اردک ســبز، تنجه، آنقوت، اگــرت، حواصیل، 
فلامینگو، لک لک سیاه و پلیکان در این تالاب 
دیده می شــدند اما دست خشکسالی همه این 
موجودات را بی خانمان و سرایشان را به زمینی 
بــی آب و علــف تبدیل و خــاک آن را در هوا 
سرگردان کرده است. زهکش، طرحی که تالاب 
را به خاک نشاند خشکسالی تالاب صالحیه از 
آنجا شــروع شد که مسئولان وقت برای ایجاد 
زمین کشاورزی در استانی دیگر منابع آبی آن 

را به آن نقطه منتقل کردند. 
مجید درگی، مدیرکل حفاظت محیط زیست 
البــرز گفت: منطقــه بیابانی تــالاب صالحیه 
نظرآباد ۱۳۰ هزار هکتار وسعت دارد که البته 
سال های قبل وضعیت خوبی داشت، آب در آن 
نقطه جمع می شد و زیستگاه حیات وحش بود 
و پرنــدگان و پســتاندران از جمله آهو در آن 
می زیستند.وی گفت: اواسط دهه هشتاد جهاد 
کشــاورزی زهکشــی را در آن منطقه احداث 
می کند که از قزوین آغــاز و از البرز می گذرد 
و به دریاچه شور می رسد، مسئولان وقت قصد 
داشــتند زمین های اطراف دریاچه را به اراضی 

کشاورزی تبدیل کنند که نشد. 
مدیرکل حفاظت محیط زیســت البرز گفت: 
این زهکش از نظر مهندســی اجرا شد و آب را 
کاملا انتقــال داد و کاهش بارندگی هم باعث 
شــد تا زیست بوم تالاب صالحیه به یک بیابان 
تبدیل شــود.تالاب صالحیهوی افزود: قدم اول 
برای احیای تالاب صالحیه تامین آب است که 
این امکان برای البرز وجود ندارد، زیرا برای این 

کار به ۲۴۰ میلیون متر مکعب آب نیاز داریم.
درگی اضافه کرد: وقتی به آن منطقه می رویم 
متوجه می شــویم کــه خاک کامــلا پوک و 
فرســایش خاک به طور کامل آنجا انجام شده 
اســت. حالا کانون ریزگرد تالاب صالحیه که 
حدود پنج هزار هکتار بود بعد از گذشــت ده 
ســال به چهل هزار هکتار رسیده است. هرچه 
بکارید را شــترها دِرو می کننــد یکی دیگر از 
مشــکلاتی که صالحیه و دیگر اراضی مستعد 
ایجــاد ریزگرد را در نواحی غربــی البرز دچار 
مشکل کرده، از بین رفتن پوشش گیاهی این 
منطقه به ویژه توسط شترها است.گفته می شود 
بین ۱۲۰ تا ۳۰۰ نفر شــتر متعلق به روستای 
گلدره در آن منطقه وجود دارند که برای آنان 
زمینی اختصاص پیدا کرده است. البته حدود 
هزار نفر شــترهم از استان های دیگر وارد البرز 
می شــوند که چرای غیرقانونی دارند و از بین 
رفتن پوشش گیاهی از آثار آن ها در البرز است.

علی محمد طهماسبی بیرگانی، دبیر ستاد ملی 
مقابله با گرد و غبار ســازمان حفاظت محیط 
زیست چرای شتر های سرگردان را یکی از علل 
اصلی غبارخیزی تالاب صالحیه دانست و گفت: 
بیشتر این شــتر ها بدون مجوز در این منطقه 
در حال چرا هســتند.وی اظهار داشت: یکی از 
کانون های غبارخیز مهم در کشور ما تالاب های 
صالحیــه نظرآبــاد و الله آبــاد قزوین اســت.
طهماســبی گفت: تالاب صالحیه در آینده ای 
بسیار نزدیک به شدت استان های البرز و تهران 
را تهدید می کند که اگر پیشــگیری نکنیم به 
وضعیتی بحرانی تر از اکنون منجر می شود که 
کنترل آن بسیار مشکل تر خواهد بود. پوشش 
گیاهی، درمانــی که با تاخیر پیــش  می رود.
لشکری، معاون محیط زیست البرز گفت: اگر 
بخواهیــم کانون های مســتعد ریزگردها را با 
پوشش گیاهی مهار کنیم، دو دهه زمان می برد.
وی گفت: علت این امر تزریق قطره ای بودجه و 

اعتبارات است و تخلفات چرای دام هم به این 
مشکل دامن می زند.

معاون محیط زیســت البرز گفت: باید تلاش 
مضاعفی برای اخذ اعتبارات داشته باشیم و تمام 
تلاش خود را برای حفظ پوشــش های گیاهی 
انجام دهیم.او اضافه کرد: ایجاد کمربند سبز در 
اطراف شهرها، راهکاری مناسب برای جلوگیری 
از ورود ریزگردها به بافت شهری است.لشکری 
گفت: از بین رفتن باغات و اراضی کشــاورزی 
و تبدیل آن به ویلاهــا در چهارباغ ملموس و 
جالــب این که حق آبه این اراضی نیز همچنان 
کشاورزی است. از شر خودروها نگذریم یکی از 
دلایل مهم و غیرقابل چشم پوشی آلودگی هوای 
البرز، آلاینده زاهای خودرویی و صنعتی هستند. 
دقیقا می خواهیم به ناوگان فرسوده حمل و نقل 
عمومی و خصوصی اشــاره کنیم که هر روز به 
گســتره آلودگی ها دامن می زنند. تا جایی که 
این آلودگی پلیــس راهور را ناگزیر به واکنش 

کرده است.سرهنگ حمدالله رحمتی پور، رئیس 
پلیس راهنمایی و رانندگی البرز گفت: در پی 
افزایش آلودگی هوا، ورود وسایل نقلیه دودزا و 
فاقد معاینه فنی به معابر درون شــهری استان 
البرز ممنوع است.وی گفت: با توجه به تشدید 
آلایندگی ها و کاهش کیفیت هوای این استان 
ضرورت دارد راننــدگان خودرو های آلاینده و 
فاقد معاینه فنی خود را برای رفع نقص به مراکز 
خدمات خودرویی و معاینه فنی انتقال دهند. 
البته در این بین عبداللهی، استاندار البرز نیز در 
گفت و گویی از رایزنی با سازمان شهرداری ها 
و اختصاص سرانه به منظور خرید اتوبوس ها و 
تاکسی های جدید برای اســتان خبرداده بود. 
اگه هوای سالم می خواهید، پای کار بیایید/ از 
جلسات مسئولان چه خبر؟ اگر قرار باشد این 
خبرهای آلودگی و آلایندگی برای آیندگان مان 
فقط نگاره هایی از تاریخ و برای ما خاطره شود، 

نیازمند عزمی جدی است. 
همه مســئولان مرتبط باید پای کار بیایند تا 
بتوانیم در هوایی سالم نفس بکشیم، اگر همه 
ما به این نتیجه برســیم کــه دود این آلودگی 
به چشم  خانواده  خودمان هم می رود و آتشش 
دامن سلامتی خویشاوندان مان را هم می گیرد، 
شاید راسخ تر درخصوص مقابله با آلایندگی ها 
ورود کنیم و به تعطیلی ها به عنوان یک درمانگر 
موقت رجوع نکنیم.به طور مثال ۷ مرداد امسال 
بود که مدیرکل منابــع طبیعی اعلام کرد بنا 
هست که مســئولان استان های البرز و قزوین 
درخصوص تالاب صالحیه نشســتی مشترک 
داشــته باشند اما خبری از برگزاری این جلسه 

نشد که نشد.
 حالا باید دید زهکشــی که قطره قطره جان 
تالاب صالحیه را گرفته اســت، مــورد غَضَب 
علمی مســئولان امر قرار می گیرد یا خیر؟ باید 
ببینیــم چقــدر همت و حمیت به جوشــش 
می افتــد تا حق آبه تالاب تهیــه و وارد جریان 
زندگی موجوداتی شود که با آن به امید روزهای 

سبز گذشته خداحافظی کرده اند.

شتاب قابل توجه اجرای طرح های مهم انتقال آبتالابصالحیه؛طبیعتسبزدیروز،امروزهوارامیبلعد
 به دریاچه ارومیه

اســتاندار آذربایجان غربی گفت: باید تلاش شــود طرح هــای انتقال آب به 
دریاچه ارومیه تا پایان امسال به بهره برداری برسند.محمدصادق معتمدیان 
پنجم دی ماه در جلســه بررســی روند اجرای مصوبات کارگروه ملی احیای 
دریاچه ارومیه با تاکید بر تــلاش وزارتخانه برای اتمام طرح های نیمه تمام 
احیای دریاچه ارومیــه گفت: اجرای طرح های مهم انتقــال آب به دریاچه 
ارومیه نظیر تونل انتقال کانی ســیب و تصفیه خانه های فاضلاب در حوضه 
آبریز شتاب قابل توجهی گرفته و باید تلاش کنیم این طرح ها تا پایان سال 

جاری به بهره برداری برسند.
مدیــر اجرایی و دبیر کارگروه ملی نجــات دریاچه ارومیه اقناع مردم، همراه 
سازی افکار عمومی و مشارکت خود مردم در احیای دریاچه ارومیه را یادآور 
شــد و افزود: مردمی ســازی سیاســت های احیای دریاچه نقش بسزایی در 
اجرای برنامه های احیا خواهد داشــت و بدون شــک احیای دریاچه ارومیه 
نیازمند همراهی و مشــارکت اقشار مختلف مردم است. در این جلسه ضمن 
بررسی پیشنهادات در خصوص اصلاح ساختار کارگروه های ملی  و دبیرخانه 
احیای دریاچه ارومیه، در زمینه آسیب شناسی اقدامات ستاد احیای دریاچه 
ارومیه در سال های گذشته، اقدامات و مصوبات وزارتخانه های فعال در احیای 

دریاچه ارومیه، اعتبارات سالجاری و سال آینده بحث و تبادل نظر شد.

مخازن سدهای تهران ۴۵۰ میلیون مترمکعب
 کسری آب دارد

مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب استان تهران گفت: مخازن سدهای تهران 
در ســال های نرمال در زمان حدود ۷۰۰ میلیون مترمکعب آب داشت و در 

حال حاضر ۴۵۰ میلیون متر مکعب کسری آب داریم. 
محمدرضا بختیاری در گفتگــو با خبرنگار مهر با بیان اینکه علیرغم کمبود 
شدید آب حتی یک ســاعت در تأمین آب استان تهران اختلال ایجاد نشد، 
افزود: اما واقعیت این است، که ذخایر سدهای تهران وضعیت مناسبی ندارند، 
بارش های اخیر نیز عمدتاً در سرشــاخه و بالادست سدها به شکل برف بوده 
و تبدیل به روان آب نمی شــود که بتواند مشکل را در کوتاه مدت حل کند.

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران ضمن تقاضا از شهروندان برای 
صرفه جویــی در مصرف آب گفت: بارش برف اخیر برای فصول گرم ذخیره 
خوبی خواهد شــد، اما در پاییز بارندگی نداشــتیم و روان آب ایجاد نشــد و 
بارش های اخیر خیلی به مخازن ســدها کمک نخواهند کرد و آورده ای برای 

رودخانه ها ندارند.
وی با بیان اینکه مخازن ســدهای تهران نسبت به سال های نرمال یک سوم 
شده است، اضافه کرد: اگر مدیریت مصرف نداشته باشیم، تا شب عید دچار 
مشکل آب خواهیم بود، چرا که در شهر تهران روزانه بین ۲۹۰۰ تا ۳ میلیون 
مترمکعب مصرف آب شــرب داریم که بخشــی از آن از منابع آب سطحی و 
بخشــی از منابع آب زیرزمینی تأمین می شــود و همین امر ذخایر سدهای 
تهــران را کاملًا در حالت بحرانــی قرار داده اســت.بختیاری گفت: مخازن 
ســدهای تهران در ســال های نرمال در این برهه زمانی حدود ۷۰۰ میلیون 
مترمکعب آب داشت، یعنی نسبت به ســال های نرمال حدود ۴۵۰ میلیون 

مترمکعب کسری مخازن داریم.  

خانه های روستایی سراسر کشور 
بیمه حوادث می شوند

۱۵ هزار خانه روســتایی در اســتان مازندران تحت پوشش خدمات بیمه ای 
بنیاد برکت قرار گرفتند.با انعقاد تفاهم نامه همکاری میان بنیاد برکت ستاد 
اجرایی فرمان امام و اســتانداری مازندران و به منظور اجرای سیاســت های 
حمایتی و گســترش خدمات بیمه ای در مناطق محروم و کمتر توسعه یافته 
و به ویژه روســتاها، ۱۵ هزار باب واحد مسکونی مستقر در مناطق روستایی 

سراسر استان مازندران بیمه حوادث و آتش سوزی شدند.
مدیرعامل بنیاد برکت در مراســم امضای این تفاهم نامه خاطرنشان کرد: در 
حوادث و بلایای طبیعی که به طور معمول و به شکل سالانه در کشور اتفاق 
می افتد، خانه های روســتایی که عموما با یک معماری سنتی ساخته شده و 
اســتحکام لازم را ندارند بیشترین آســیب را می بینند.محمد ترکمانه ادامه 
داد: بر همین اســاس، تدبیری اندیشیده شــده تا با همکاری بنیاد برکت و 
اســتانداری های سراسر کشور، فاز جدیدی از بیمه خانه های روستایی ایجاد 
شــود تا اگر این منازل بر اثر بلایای طبیعی مانند سیل، زلزله و غیره آسیب 

دیدند خسارت آن ها به صورت نقدی جبران و پرداخت شود.
مدیرعامل بنیاد برکت تاکید کرد: از ابتدای ســال ۱۴۰۱ تا امروز ۵۰۰ هزار 
خانه روســتایی در ۸ استان کشور تحت پوشش بیمه حوادث و آتش سوزی 
برکــت قرار گرفته اند و امروز نیز با انعقاد تفاهم نامه با اســتانداری مازندران 
۱۵ هزار واحد مســکونی در روستاهای این استان بیمه می شوند.ترکمانه در 
تشریح جزئیات پرداخت خسارت به آسیب دیدگان گفت: بیمه برکت وابسته 
به ستاد اجرایی فرمان امام به هر یک از خانه های روستایی آسیب دیده تحت 
پوشــش، در برابر حوادثی از جمله زلزله، سیل، آتش سوزی، توفان، صاعقه، 
انفجار، طغیان رودخانه ها، توفان، تندباد، گردباد، رانش و فرونشست زمین تا 
سقف ۱۰۰ میلیون تومان شامل ۷۰ میلیون تومان برای بازسازی و مرمت بنا 
و ۳۰ میلیون تومان جهت جبران اثاثیه آسیب دیده خسارت پرداخت می کند.

وجود ۵٣۰۰ هکتار بافت فرسوده 
در ٣٨ شهرستان فارس

رویداد ملی نوســازی با هدف تاکید بر لزوم بهســازی و نوسازی بافت های 
فرسوده شهری برای پیشــگیری از بروز خسارت های جبران ناپذیر ناشی از 

حوادث غیرمترقبه، در شیراز برگزار شد.
به گزارش ایلنا، مدیرکل راه و شهرســازی فارس در این مراســم با تاکید بر 
این موضوع که در بحث شهرسازی باید با برنامه ریزی مشارکتی اقدام شود، 
گفت: بدین معنا که یک نفر باید به میان مردم برود و حرف آنها را بشنود و 
در بحث نوسازی خواست و نظر مردم اعمال شود.محمودرضا طالبان با اشاره 
به اینکه زلزله بم، حادثه ای تلخ بود که از اذهان فراموش نخواهد شد، افزود: 
در بحث نوســازی بافت فرسوده باید یک توسعه گر به عنوان حلقه واسط و 
اتصال چهار عنصر اصلی )دولت، شهرداری، سرمایه گذار و مردم( نقش خود 

را ایفا کند.
وی با بیان اینکه شــرکت عمران و بهسازی بنا را بر این گذاشت که همزمان 
با ســالگرد این حادثه برنامه ای طراحی و ســفیرانی را به شــهرهای کشور 
اعزام کند تا ضمن یادآوری این حادثه، در بهســازی و نوسازی شهرها دقت 
بیشتری شود، تصریح کرد: بحث بافت فرسوده در شمار موضوعات تک بعدی 
نیســت.مدیرکل راه و شهرســازی فارس با بیان اینکه اگرچه مداخلاتی در 
این باره وجود دارد و پژوهش هایی هم در این حوزه انجام شــده اســت اما 
متاســفانه پیشرفت زیادی در این باره نداشته ایم، گفت: اگر امروز وزارت راه 
و شهرسازی تصمیم می گیرد چنین حرکتی را انجام دهد، به دلیل یادآوری 
این حادثه تلخ نیســت بلکه گوشزدی است که ممکن این حادثه باز هم رخ 
دهد. رئیس اداره هماهنگی ســتادهای بازآفرینی اداره کل راه و شهرسازی 
فارس نیز در ادامه این جلســه با اشاره به وجود ۵۳۰۰ هکتار بافت فرسوده 
در ۳۸ شهرستان اســتان، اعلام کرد که ٦۰ درصد بناهایی که در این بافت 

هستند، ناپایدارند و زلزله یک تهدید جدی برای آنها محسوب می شود.

اخبار کوتاه

بسیاری از کشاورزان دشت عباس از توابع شهرستان دهلران 
استان ایلام دو سال است که از شرایط خشکسالی و نگرفتن 
حق آبه شــان از سد کرخه گلایه مندند،این در حالی است 
که امسال هم به صورت دیم زمین های شان را کاشته اند و 
تنها امیدشان به نزولات آسمانی است.به گزارش ایلنا، دشت 
عباس از توابع شهرســتان دهلران در جنوب شرقی استان 
ایلام و از شــرق با خوزســتان هم مرز است که زمین های 
کشاورزی این منطقه از طریق تونلی حق آبه شان را از سد 
کرخه که از رودخانه های« زال« در خوزستان« کشکان« در 
لرستان و »سیمره » و »سیاه گاو« در استان ایلام سرچشمه 
می گیرد، تأمین می شود.این روزها کشاورزان منطقه دشت 
عباس از وضعیت کشاورزی شان با توجه به عدم انتقال آب 
از ســد کرخه و حق آبه شان برای کشاورزی گلایه مندند و 
اعلام کردند که دو ســالی می شــود که به دلیل کمبود آب 
متضرر شــده اند.مرتضی احمدی یکی از کشاورزان دشت 
عباس در گفت و گو با خبرنگار ایلنا در این باره اظهار داشت: 
در حال حاضر کشــاورزی مان نابود شده و به دلیل نبود آب 
زمین هایم را به صورت دیم کاشــته ام. سال های گذشته با 
کاشــت ذرت حدودا ۱۰۰ هزار تن فقط در منطقه دشــت 
عباس برداشت می شد. امسال هیچ آبی از حق آبه کشاورزان 
این منطقه از طریق تونل منتقل نشده است. وی ادامه داد: 
خروجی آب ســد را در کمترین حــد ممکن قرار می دهند 
و اعلام می کنند آب برای پایین دســت ســد است و جالب 
اینجاســت که در پایین دست سد هم کشاورزان ناراضی اند 
و آبی به آن صورت برایشــان منتقل نمی شــود . در دولت 
قبل هر سال جلســاتی با حضور نماینده کشاورزان برگزار 
می کردند که نماینده کشــاورزان از ســوی جهادکشاورزی 
معرفی می شــد و جلســاتی در وزارت نیرو برگزار می شد و 
اســتانداران حوزه آبریز کرخه شرکت کرده و نظرات شان را 
مطرح می کردند که این جلســات به طور کامل منحل شد. 
اصلا برای مسئولان گویا مهم نیست که این سد مهم ترین 
سد کشاورزی منطقه است و بدون آب معیشت و محصولات 

کشاورزان به خطر می افتد. ســیلوی های گندم با ظرفیتی 
نزدیک به ۱۵۰ هزار تن گندم در منطقه دشت عباس وجود 
دارد که ســالانه با برداشت این محصول مخازن سیلوها پر 
می شود.این کشاورز افزود: بیشــترین کشتی که در دشت 
عباس صــورت می گیرد گندم، ذرت دانه ای و کلزا اســت.  
حدودا ۲ ســالی می شود که کمبود آب در بخش کشاورزی 
داریم. سال گذشته برای حق آبه هر هکتار ۹۳۰ هزار تومان 
پرداخت کردم  ولی نتوانستم خیلی از این حق آبه استفاده 
کنم و این مشکلات باعث شد ما کشاورزان دشت عباس با 
مشکلات زیادی مواجه شویم.وی ادامه داد اگر بخواهیم چاه 
هــم حفر کنیم حدودا ۲ میلیارد تومــان هزینه دارد و این 
چاه ها جوابگوی زمین های وسیع کشاورزان منطقه نیستند 
و تنها جوابگوی ٦۰  تا ۸۰ هکتار زمین کشــاورزی هستند. 
بیشــتر مردم اینجا به کشاورزی مشغولند و با وضعیتی که 
پیش آمده تبعات بدی برای شان خواهد داشت.حمید نجفی 
دیگر کشاورز منطقه دشت عباس هم در ادامه به ایلنا، گفت: 
با بی تدبیری در ســال های گذشته آب سد کرخه را تخلیه 
کردند و هم اکنون سد خالی شده و آبی برای انتقال در تونل 
ورودی دشــت عباس باقی نمانده اســت. بعد از سیل سال 
۹۸ تعمدا دو خروجی ســد را به مدت ۳ ســال در  فصول 
زمستان و تابستان باز گذاشتند و بلااستفاده آب سد را کاملا 
تخلیه کردند. آن هم در دو ســالی که بارندگی کم بود. وی 
گفت: کشــاورزان دشت عباس همه بدبخت شدند و امسال 
تنها به امید رحمت الهی کشــت کــرده اند و گرنه حق آبه 
ای نیســت که به آنها تعلق بگیرد. بعد از آبگیری ســد در 
بارندگی های سال ۹۸ می بایست تا ۵ سال حتی اگر بارندگی 
هم نباشد آب سد جوابگوی نیاز  کشاورزی منطقه باشد. در 
ادامه نیز فریدون صالحی فر مدیرعامل سابق نیروگاه کرخه 
نیز به خبرنگار ایلنا، در این باره اظهار داشــت:  بخشــی از 
زمین های دشت عباس جزو طرح حق آبه سد کرخه بوده اند. 
۱۹ متر مکعب بر ثانیه در ســال به طور متوسط سهم حق 
آبه شان بوده اســت. حالا فرض کنید در مقطعی این عدد 

بــه ۲۰ الی ۳۰ متر مکعب بر ثانیه در ســال تغییر کند اما 
متوسط آن همان ۱۹ متر مکعب بر ثانیه باید حفظ شود. اما 
وقتی که کمبود آب به وجود می آید و در پایین دســت سد 
کرخه که در خوزســتان است با کمبود آب مواجه می شود 
و به نوعی خشــک سالی پیش می آید این تراز آب در تونل 
انتقال آب دشت عباس پایین می آید و به عبارتی آب داخل 
تونل جاری نمی شود و کشــاورزان این منطقه را با مشکل 
مواجه می کند.وی ادامه داد:  ما باید بپذیریم که کشوری با 
وضعیت آب و هوایی بسیار متغیر و متمایل به مناطق خشک 
هستیم یک زمانی کارشناسان امر اعلام می کردند متمایل به 
مناطق خشک هســتیم اما اکنون به طور رسمی می گویند 
نیمه خشــک هستیم. یعنی ایران کشــور پرآبی نیست اما 
همین مقدار آبی هم که موجود اســت را هم می بایست به 
نحو احســن و مطلوبی مدیریت کنیم.صالحی فر بیان کرد: 
البته یک سری ایرادات هم در مدیریت منابع آب وجود دارد 
حالا چه در حوزه جهاد کشــاورزی که در نوع کشــتی که 
تجویز و توصیه می کنند به کشــاورزان و چه در خود حوزه 
آب که با برنامه ریزی هایی که در ســنوات قبل داشتند این 
اتفاق می افتد.این کارشناس حوزه آب عنوان کرد: اما چالشی 
که معمولا بین کشــاورزان منطقه دشت عباس و سازمان 
آب و برق خوزســتان وجود دارد این است که تعهد را حوزه 
آب منطقه ای ایلام بر عهده می گیرد چون که با کشــاورزان 
در ارتباط اســت ولی تأمین این آب بر عهده سازمان آب و 
برق خوزستان است. ولی گاهی بین این سازمان ها هم عدم 

هماهنگی وجود دارد.
صالحی فر اضافه کرد: در خود سازمان آب و برق خوزستان 
برای اینکه یک تعهدی را برای کشاورز ایجاد می کنند واحد 
به واحد باید جلســاتی مکرری داشته باشند و به رغم همه 
این هماهنگی ها باز هم ممکن است مشکلاتی به وجود بیاید 
حالا تصور کنید این تعهد بین دو تا اســتان باشد قطعا به 
هماهنگی و جلسات بیشتری نیاز است که برای تامین آب 
کشاورزان به مشکل برنخورند.مدیرعامل سابق نیروگاه کرخه 

تصریح کرد: زمانی که مســئول ســد کرخه بودم به شدت 
ملاحظات را رعایت می کردم و همیشــه حواسم به حق آبه 
دشت عباس بود و به صورت مرتب جلساتی را با آب منطقه 
ای ایــلام برگزار می کردیم. حلقه مفقــوده ما در حوزه آب، 
مدیریت است که باید اصلاح شود و اگر اصلاحی شکل نگیرد 
قطعا مشکلات تکرار خواهند شد.وی تصریح کرد: شما از هر 
کارشناس سد سازی، هواشناسی و کنترل سیلاب در مورد 
سیل سال ۱۳۹۸ سئوال کنید همه اعلام می کنند در کنترل 
سیلاب حوزه سد کرخه مشکلاتی وجود داشت و دلایل این 
مشــکلات را مسئولان امر با برگزاری جلسات باید بازنگری 
می کردند و از نتیجه جلســات برای مشــکل کم آبی امروز 
استفاده می کردند. اما اگر از این تجربیات استفاده نکنند  و 
همین گونه پیش بروند با مشــکلات بیشتری در حوزه آب 
مواجه می شوند. شاید در گذشته با مشکلاتی بدتر و جدی 
تر از هم اکنون مواجه بودیم و تجربه کردیم اما با ارتباطات، 
برگزاری جلسات و تدابیری که می اندیشیدیم نمی گذاشتیم 
خدای ناکرده کشاورزان آسیبی ببینند. اگر مدیریت درست 
شود نگرانی کشاورزان دشت عباس و همچنین پایین دست 
ســد کرخه برطرف می شود.در ادامه فرماندار دهلران هم به 
ایلنا، گفت: بر اساس شرایطی که پیش آمده و خشک سالی 
که ایجاد شده است و همچنینی پایین آمدن سطح آب سد 
کرخه و همچنین تونل، انتقال آب ما هم که در یک ارتفاع 
خاصی قرار دارد این مشکل به وجود آمده است. کمبود آب 
کشاورزی در دشت عباس مشکلی طبیعی است و مدیریتی 
نیست و ناشی از خشک سالی است.لطیف  صادقی ادامه داد: 
مشکل کم آبی برای کشاورزان دشت عباس از تابستان آغاز 
شده  اما با بارندگی های اخیر امیدواریم  این مشکل برطرف 
شود. وقتی با مدیران حوزه آب هم صحبت می کنیم حرف 
شــان این است که سطح آب دریاچه سد کرخه پایین آمده 
و عملا به سمت کانال هدایت نمی شود. این مشکل مختص 
به همین فصلی اســت که با کم آبی مواجهیم و با توجه به 
بارندگی هایی که داریم این مشکل در آینده حل خواهد شد.      

افت فشار و قطعی آب در برخی مناطق شرق 
مازندران، شهروندان را با مشکل جدی مواجه 
کرده اســت به طوری که قطعی آب در برخی 
از شهرها و روستاها باعث نارضایتی شهروندان 
از بی توجهی مســئولان مربوط شــده است.
به گــزارش ایلنای مازندران، براســاس اعلام 
مســئولان و کارشناســان حوزه آبفا، ســرانه 
مصرف آب آشامیدنی در مازندران از میانگین 
کشــوری بالاتر است و  ســرانه تولید آب در 
هر شــبانه روز برای هر مازندرانی در مناطق 
شهری  ۲۰۰ و در مناطق روستایی  ۱۷۱ لیتر 
عنوان  شده است که از این میزان شهروندان 
در هر شبانه روز ۱۴۰ تا ۱۵۰ لیتر و در مناطق 
روســتایی نیز ۱۲۰ تــا ۱۳۰ لیتر آب مصرف 
می کنند که این میزان بیشتر از حد استاندارد 
است.بر همین اساس ظرفیت سالانه تولید آب 
در مازندران  ۵۲۲ میلیون مترمکعب اســت و  

سالانه ۳۴۰ میلیون مترمکعب آب در مازندران 
تولید و اســتحصال می شــود که از این مقدار 
۲۲۰ میلیون مترمکعب آب مصرف می شــود.
جمعی از شــهروندان شــرق مازندران کمبود 
و قطــع مکرر آب آشــامیدنی را کلافه کننده 
دانســته و از وضع موجــود انتقاد کردند.قطع 
مکرر و کمبود آب آشــامیدنی شرق مازندران 
در شهرســتان های بهشــهر، نکا و گلوگاه در 
حالی اســت که انتظار می رفت به دلیل وجود 
سد گلورد و ذخیره آبی در این سد از مشکلات 
آب و قطع مکرر آن در این شهرستان ها کاسته 
شــود،  اما به دلیل آبگیری نشدن کامل سد 
گلورد مــردم این مناطق همچنان با تنش آبی 
در فصول مختلف و حتــی در پاییز هم روبرو 

هستند.
ذوالفقــاری یکــی از شــهروندان نکایــی در 
منطقه نودهک نکا با اشــاره به قطع مکرر آب 

آشــامیدنی به مدت طولانی در ســاعت های 
مختلف شبانه روز، آن را کلافه کننده دانست 
و بــه خبرنگار ایلنا گفت: این قطعی آب مکرر 
مشــکلات جدی برای اهالــی منطقه بوجود 
آورده و زندگی عادی را مختل کرده است .وی 
افزود:  در سرزمین و استان پر باران قرار داریم 
امــا از نعمت آن محرومیم و انتظار می رود که 
مســئولان برای رفع این مشکل دائمی منطقه 
یادشده تلاش بیشــتری انجام دهند.طاهری 
یکی دیگر از شــهروندان شــرق مازندران هم 
قطعی مکرر آب شــرب به همراه کاهش فشار 
آب در منطقــه علمیه و دو گنبــدان نکا را از 
مشکلات دائمی دانست و به خبرنگار ایلنا گفت: 
با وجود اینکه مسئولان اعلام کردند چاه جدید 
ایجاد خواهد شد و انشعابات فرسوده  بهسازی 
می شــود  اما همچنان مشکل کم  آبی و قطع 

مکرر آب در منطقه وجود دارد.
وی افزود: مردم مناطق مختلف شهرستان نکا 
نسبت به قطعی و افت فشار آب اعتراض دارند 
و اگر چه این مشــکلی است که در چند سال 
اخیر مــدام مردم را درگیر کرده اما از ســال 
گذشته شدت گرفت به طوری که اواخر سال 
گذشته و اوایل سال جدید با قطعی آب شدید  

مواجه بودیم.
وی اظهار داشت: مســئولان همواره بر صرفه 
جویــی و مدیریــت مصرف تاکیــد دارند در 
حالیکــه مردم خود ایــن مــوارد را به دلیل 
هزینه بالای آب رعایت می کنند و نباید ضعف 
مدیریتی خود را پای عدم رعایت صرفه جویی 
مردم دانسته  و به نوعی مردم را مقصر  بدانند.
طاهری گفت: سالیان ســال است که منتظر 
آبگیری ســد گلورد هستیم اما به انتهای عمر 
خود رسیدیم و خبری از سد گلورد و آبگیری 

آن نیســت و فقط وعده داده می شــود .عرب 
یکی از شهروندان بهشهری هم با ابراز نگرانی 
از قطع آب مکرر در مناطق مختلف به خبرنگار 
ایلنا گفت: در شهرستان بهشهر به وفور شاهد 
قطع آب هستیم و در آپارتمان ها که اصلا فشار 
ضعیف آب جوابگو نیســت و حتی مخزن آب 
هم پاسخگو نیست. وی افزود: اگر تا چند سال 
پیش فقط در فصول گرم سال  در شهرستان با 
مشکل کمبود آب مواجه بودیم اما در این چند 
سال اخیر وضعیت  به گونه ای است که حتی 
در فصل زمستان هم مردم با کاهش فشار آب 

و کمبود آب روبرو هستند.
فضلعلی از شــهروندان گلوگاهی هم با اشاره 
به اینکه در ســال های اخیر کمبود آب ربطی 
به تابستان و زمســتان ندارد و دائمی است؛ به 
خبرنگار ایلنا گفت: ســختی آب در شهرستان 
گلوگاه بســیار بالا و در برخی موارد شور است 
و سالیان سال اســت که مسوولان وعده رفع 
مشکلات را داده و اگر چه کارهای اولیه انجام 
شــد، اما همچنان مشــکل داریم.وی افزود:  
اکنون هم که پاییز را پشت سر گذاشته ایم  با 
افت فشار آب و تغییر  طعم آب در برخی مواقع 
روبرو هســتیم و شــهروندان مجبور می شوند 
برای آشــامیدن آب معدنی مصــرف کنند و 
امیدواریم  مســوولان برای رفع این مشکلات 

چاره اندیشی کنند تا مشکلات برطرف شود.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضــلاب مازندران، 
منابع تامیــن آب مورد نیاز این اســتان را از 
طریــق ۷۲۰ حلقه چاه، ۳۵۳ دهنه چشــمه، 
رودخانه ســردآبرود و همچنیــن بهره گیری 
از آب ســد رجایــی، البرز و میجــران اعلام 
کرد و گفت که بــرای جبران کم آبی و تامین 
آب آشــامیدنی مورد نیاز مردم، باید از منابع 

آب های سطحی استفاده کنیم.بهزاد برارزاده با 
بیان اینکه میزان آب های تولیدی و استحصالی 
در برخی شهرهای این استان با سرانه مصرف 
آن مطابقــت ندارد و تداوم این امر کار خدمت 
رسانی به مردم را با مشکل مواجه کرده است، 
بیان کرد: هم اکنون تنها از ۱۲ درصد آب های 
سطحی این استان از طریق سه سد برای تامین 
آب آشامیدنی مورد نیاز مردم استفاده می شود 
کــه با توجه به وضعیت فعلی،  این میزان باید 
افزایش یابد.وی با بیان اینکه شــرق مازندران 
هم اکنون با کمبود منابع آب آشامیدنی مواجه 
است، افزود: برای رفع این مشکل و تامین آب 
آشــامیدنی پایدار، آب سد گلورد باید به شرق 
اســتان انتقال یابد.بــرارزاده در گفت و گو با 
خبرنگار ایلنا اظهار کرد: در شرق مازندران و در 
شهرستان های نکا، بهشهر و گلوگاه ، به دلیل 
افزایش آب شــور دریا و نفوذ به چاه های آب 
شــرب و فقر منابع آبی زیرزمینی، در سالیان 
اخیر با مشکلات کمی و کیفی آب مواجه شده 
ایم که برای رفع این مشــکل در کوتاه مدت 
بهــره برداری از یک واحد آب شــیرین کن با 
ظرفیت ۵۰  لیتــر در ثانیه، حفر و تجهیز دو 
حلقه چاه و نیز استفاده از چاه های کشاورزی 
بصورت استیجاری در روزهای پیک مصرف در 
حال پیگیری و انجام بوده و در بلند مدت نیز 
تکمیل ســاخت و بهره برداری از تصفیه خانه 
ســد گلورد توسط شــرکت آب منطقه ای در 

دستور کار قرار دارد. 
وی یادآور شــد: همچنین در ســال جاری از 
طریــق انجــام پروژه های اصلاح و بازســازی 
شبکه های فرسوده و نیز کشف و رفع نشت های 
نامرئــی، از طریق کاهش هدررفت آب، بخش 
قابل توجهی از کمبود آب منطقه جبران  شد.

نگرانی کشاورزان » دشت عباس« ایلام از کشت امسال

حق آبه سد کرخه را به ما ندهند،کشاورزی مان نابود می شود

مسئولان ضعف مدیریتی خود را گردن مردم نیندازند

کلافگی مردم شرق مازندران از کمبود و قطعی مداوم آب  در زمستان

آگهی رای هیات قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و 
ساختمان های فاقد سند رسمی

برابر آراء صادره هیات تعیین تکلیف مســتقر در ثبت اسناد و املاک شهرستان سنندج، تصرفات مالکانه 
بلامعارض متقاضیان ذیل تایید گردیده لذا بدین وســیله مشخصات املاک در دونوبت به فاصله ۱۵ روز 
در روزنامه کثیرالانتشــار و محلی آگهی می گردد. در صورتی که اشــخاص نسبت به صدور سندمالکیت 
متقاضیان اعتراضی داشــته باشــند می توانند ازتاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در 
محل تا مدت دوماه اعتراض خود را به این اداره تسلیم نمایند و پس از اخذ رسید ظرف مدت یک ماه از 
تاریخ تسلیم اعتراض دادخواست خود را به مرجع قضائی تقدیم نموده و گواهی اخذ و تحویل اداره ثبت 
نمایند. بدیهی است در صورت انقضای مدت مذکور وعدم وصول اعتراض سند مالکیت طبق مقررات صادر 

خواهد شد. صدور سند مالکیت مانع مراجعه متضرر به دادگاه نیست.
بخش11:

۱-ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی باغی به نام آقای صدیق احمدی فرزند محمد کریم شمارشناسنامه 
۱۱۰۱صادره ســنندج کدملی ۳۷۳۱۰۱۳۵۰۹تحت پلاکئ ٦۸۰ فرعــی از ۱ اصلی بخش ۱۱کلاترزان 
به مســاحت ۹٦۴۵/۷۵مترمربع که از نســق آقای محمداحمدی به آدرس ســنندج روســتای آرندان  
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